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1. Indledning 
Vi kan se tilbage på en kampagne, hvor udbyttet i roerne har været det 3. bedste no-
gensinde med 13,7 tons sukker pr. ha – opgjort på de konventionelle roer. Resultatet 
kom på trods af et koldt forår med en langsom start i væksten, hvor intet tydede på et 
top-3 resultat. Gode vækstbetingelser resten af sæsonen gjorde dog, at roerne ikke 
blot indhentede det tabte terræn, men vi endte også et pænt stykke over 5-års gen-
nemsnittet på 12,7 tons pr. ha. 
De 13,7 tons sukker placerer os også blandt de bedste målt på udbyttet, sammenlig-
net med de andre sukkerproducerende lande i Europa. 
Det viser endnu engang, at roerne er en utrolig stabil afgrøde, som udnytter hele 
vækstsæsonen fra begyndelsen af april og helt ind i november måned og derved kan 
kompensere for en dårlig periode. Optagningsforholdene var også gode, og det var 
først til slut i de sidste to uger af kampagnen, at vi fik en udfordring med rådne roer 
efter frosten i juledagene. Vi kom dog i mål med et begrænset tab til følge, og hver-
ken renheden eller sukkerprocenten blev samlet set berørt ret meget af de rådne 
roer. Det er dog et område, vi er ved at se nærmere ind i, så vi er bedre forberedt 
næste gang, vi får en hård frostperiode. 
De økologiske roer kom også ud med et godt udbytte, og hele vejen rundt fra dyr-
kerne og Nordic Sugar, NBR, forædlerne af roefrø, maskinproducenter m.fl. ydes der 
en stor indsats for at finde forbedringer og rationaliseringer. Det er derfor også meget 
ærgerligt, at Nordic Sugar nu har bremset op på arealet med økologisk roer, da for-
brugerne ikke i tilstrækkelig grad bakker op om køb af vores lokalproducerede dan-
ske økologiske sukker. 
Alt i alt har det været en god roesæson med et godt udbytte samt et areal og en 
roemængde, hvor vi med en kampagnelængde på i gns. ca. 125 døgn har udnyttet 
kapaciteten fuldt ud på de to sukkerfabrikker i Nakskov og Nykøbing. 
 

 
 

Resultat af kampagnen 2021, Danmark

Areal 33.286 ha
Dyrkere 773 stk.
Areal pr. dyrker 43,1 ha
Leverede rene roer 2.552.069 tons
Leveret polsukker 449.587 tons
Sukkerindhold 17,6 %
Renhed 89,9 %
Ovenstående er ink l. økologiske sukkerroer
fra Sverige

Rodudbytte pr. ha 77,6 tons
Polsukker pr. ha 13,7 tons
Rodudbytte og polsukker pr. ha opgjort alene
på konventionelle roer i Danmark
Kilde: Nordic Sugar
*****
Produceret hvidtsukker 415.255 tons
Estimat
Kilde: EU-Kommissionen
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Det er samtidig godt et år siden, at vi fik den gode nyhed om etablering af gaslednin-
gen til Lolland-Falster, så sukkerfabrikkerne i 2024 kan omstilles til naturgas i stedet 
for kul og olie. Samtidig åbner det for etablering af to biogasanlæg på Lolland-Fal-
ster, så energiforsyningen til fabrikkerne på sigt kan blive endnu mere grøn. 
Her spiller vores roepulp også en rolle, da det er et fortrinligt produkt i biogasanlæg-
gene. En del af pulpen skal dog fortsat gå til kvægfoder, og det er vigtigt at finde en 
balance, så kvægfolkene fortsat får tilbuddet om at kunne købe pulpen til foder, men 
det må i sagens natur naturligvis være til markedsprisen. 
Pulpen er i det hele taget et område, vi har haft på dagsordenen mange gange det 
forløbne år – både i forhold til afsætning til biogas og hele klimadagsordenen med 
CO2-kreditter, grøn gas m.v. 
Gasledningen forventes som nævnt at blive klar til 2024, men Nordic Sugar har alle-
rede taget første skridt i omlægningen af deres energiforbrug, hvor de nu har skiftet 
over til brug af let-olie i Nakskov. De nye brændere til let-olien er også indrettet, så 
de kan bruges til gassen, når vi kommer dertil, så investeringen er fremtidssikret. 
Det var en uhyre vigtig beslutning med gasledningen, da den giver et solidt grundlag 
for en langtidssikring af roedyrkningen og sukkerproduktionen samt de lokale ar-
bejdspladser forbundet hermed. 
Samtidig kan vi også glæde os over, at sukkerprisen er kommet tilbage på et mere 
normalt leje efter flere år på et absolut bundniveau. Det gælder både prisen i EU og 
på verdensmarkedet. 
 

 
Forbedringen i sukkerprisen kombineret med besparelser i virksomheden kom også 
til udtryk sidste år hos Nordic Sugar, som fremlagde et fornuftigt regnskabsresultat 
på 111 mio. kr EBIT, og det er vores forventning, at de formår at følge op på det i år 
med et mindst lige så godt resultat.  
Roerne står således i en solid udgangsposition forud for vores forhandlinger om roe-
kontrakten for 2023, men det er også nødvendigt, da vi har oplevet store prisstignin-
ger på de alternative afgrøder, og på omkostningssiden ser vi desværre også ind i 
store prisstigninger på f.eks. gødning. Hertil kommer en øget usikkerhed på udbyttet 
med afslaget på dispensation til brug af Gaucho her i 2022. Det er derfor afgørende 
med en prisstigning på roerne til 2023 for at bevare roernes konkurrenceevne. 
 
Jeg vender tilbage til den del, men inden da vil vi gennemgå nogle af de andre ting, 
vi har arbejdet med i foreningen, hvor jeg vil starte med at give ordet til vores ordfører 
for fabriksudvalget Michael Rasmussen for en opfølgning på 2021-kampagnen og ar-
bejdet i fabriksudvalget. 
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2. Fabriksudvalget 
  v/ Michael Rasmussen 
Fabriksudvalget består af Henrik Hansen, John Reese Jensen og Michael G. Ras-
mussen, som er ordfører og tilsynsførende i prøvevasken. 
 
Vækstsæsonen 2021 
Hovedpunkter fra 2021-sæsonen: 

- Godt og fint såbed i slut marts/starten april 
- Den 4. april var 50 % af roerne sået 
- Koldt og vådt efter såning, langsom fremspiring 
- Marker med lavt plantetal pga. sådybde og skadedyr 
- Sprøjtningerne forløb fornuftigt 
- Største delen af roefrøet var Gauchobejdset 
- God vækstbetingelser resten af sæsonen 

 
Kampagnen 2021 
 
Nakskov 

- Kampagne: 28. september 2021 - 31. januar 2022 
- start på indvejning af roer den 27. september  

- I alt 126 døgn 
 
Nykøbing 

- Kampagne: 28. september 2021 - 28. januar 2022 
- start på Indvejning af roer den 27. september  

- I alt 123 døgn 
 
Agricenteret laver leveringsplanen ud fra ca. 12.300 tons snitter pr. dag 
Når fabrikkerne kører godt, oparbejder de ca. 13.000 tons snitter pr. dag 
 

 
Figur fra Nordic Sugar 
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Figur fra Nordic Sugar 
 
 

 
Figur fra Nordic Sugar 
 
 
Betalinger/tillæg                                                                                                                         
Betalingen for roerne afhænger af den valgte kontrakttype og ud fra en basispris for 
roer med 16 % sukker.  
Herudover er der en række tillæg m.v.:  

- Sukkertillæg, hvor vi i 2021 endte ca. på gns. med 17,6 % sukkerindhold 



 
 

5  

- Tillæg for tidlig levering 1,1 mio. kr 
- Tillæg for sen levering 17,2 mio. kr 

betydeligt højere end normalt som følge af den sene kampagneafslutning 
- Tillæg/fradrag for renhed 24,9 mio. kr 
- Dyrkernes betaling for kørsel af urenheder, som er individuelt i forhold til af-

stand til sukkerfabrikken 
- Dyrkernes betaling for kørsel af rene roer ved en afstand over 80 km til fabrik 
- Pulp, kontrakter med fast pris: her er betaling for pulp 22,50 kr pr ton rene roer  
- Pulp, kontrakter med variabel pris: her er betalingen for pulp variabel frem til 

og med 3-årige kontrakter indgået for 2019. I variable kontrakter fra og med 
2020 er pulpen også fast på 22,50 kr 

- I kontrakter med variabel pris indgår et resultattillæg, som et variabelt element 
afhængig af Nordic Sugars regnskabsresultat. For kontrakter fra og med 2020 
kan der kun blive et tillæg, hvor der i de tidligere variable kontrakter indgået til 
og med 2019 også kan være et fradrag 

- Logistikpræmie med en afstandsgradueret sats op til 80 km fra fabrikken 
 
Jeg vil ikke går nærmere i detaljer med priser og afregning af roerne, men I kan som 
altid benytte vores regneark, som I kan hente på vores hjemmeside danskesukker-
roedyrkere.dk. Her kan man hver især indtaste sine egne tal på kontrakt, udbytte, le-
veringstidspunkt, afstand til fabrik mv., hvorved man får en beregning på indtjeningen 
pr. ha, samt en oversigt over, hvornår pengene kommer til udbetaling. 
 
Transport 
Gennemsnitsafstanden for alle dyrkere er 38 km til fabrikken. 
 
Hybrider og selvkørere i 2021 

- I Nakskov var der 33 hybrider og 25 selvkørere 
- I Nykøbing var der 11 hybrider og 14 selvkørere, hvoraf 5 selvkørere med last-

biler  
 
Prøvevask 
I 2020 blev der indført en fast topskive på 3 %. 
 
Aftoppes roerne ikke korrekt, kan man få et fradrag. 
Man får et fradrag på 3 % yderligere i den beregnede renhed, hvis der er mere end 
20 % af prøvevægten, som har mere end 2 bladstængel over 1 cm. Nordic Sugar har 
oplyste, der ikke er krav om, at der skal have været kniv på roen, men roerne skal 
selvfølgelig så være korrekt aftoppet med slagler. 
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Kun få prøver har fået fradrag for dårlig aftopning: 

 
Figur fra Nordic Sugar 
 
Fabriksudvalgets andre opgaver 

- Møde med Lolland Kommune og Guldborgsund Kommune 
- Dyrkerhenvendelser vedr.: 

- ændringer i leveringsplan 
- kompensation for sen afhentning af roerne 
- dobbelt indlogning af lastbiler ved renselæsser 
- dele-læs 
- IT-nedbrud 
- opstart kuledækning 
  

Stængelnematoder 
- Kendskab til 15-20 dyrkere hovedsageligt på Syd- og Vestlolland 

 
Frosne/rådne roer 
Vi har været i dialog med Nordic Sugar og fulgt roerne tæt fra de fik frost i juledagene 
og udviklingen de efterfølgende dage med varmt vejr 

- Fra onsdag den 19/1 2022 blev der taget prøver ar alle læs, der blev leveret 
- Nordic Sugar betaler udgifterne for de ekstra prøver 

- Fra onsdag den 19/1 2022 var krav om fjernelse af roerne på den yderste/ne-
derste ikke-dækkede kant på kulen før levering 

 
Figur fra Nordic Sugar 
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Fordelinger af leverance over hele kampagnen og dialog med vognmanden 

- Vigtigt med en dialog med vognmanden 
- Fokus på at få delt leveringerne ud over hele sæsonen 

Dyrkere med Leveringskontrakter med et totalt kontraktareal større end 50,1 hektar 
kan anmode om et større antal leverancer i størrelsesordenen én ekstra leverance 
pr. yderligere 25,0 hektar kontrakt. 
 
3. Økologi 
  v/ Henrik Hansen 
Nordic Sugar genstartede med de økologiske roer i 2017, efter en pause siden den 
første periode med økologiske roer fra 1999-2005. 
 
Vi har pt. ikke nogen økologisk dyrker valgt ind i bestyrelsen, men vi har etableret en 
tæt kontakt til de økologiske dyrkere. Morten Helsted er bindeled for økologiske roe-
dyrkere, og her fra foreningen er det undertegnede, som er kontaktperson og har 
særligt ansvar for de økologiske roer. 
 
I 2021 havde Nordic Sugar og NBR et møde med de økologiske dyrkere i Sorø den 
14. oktober, og i forlængelse af det havde vi her fra Danske Sukkerroedyrkere et dyr-
kermøde, hvor vi bl.a. fik en snak om forventningerne til de nye kontrakter.  
 
Udviklingen på de økologiske roer: 

- Fra starten i 2017 og frem til 2021 er arealet gradvist øget 
- Arealet i 2021: 747 ha (Kilde: Landbrugsstyrelsen) 
- Hertil kommer et areal med økologiske roer fra Sverige, som også oparbejdes 

på fabrikken i Nykøbing. 
- Udbyttet i 2021 i de økologiske roer har generelt været på et udmærket ni-

veau. 
- Det gennemsnitlige økologiske sukkerudbytte pr. ha er i en stigende trend, der 

er dog stadig en stor spredning i udbyttet de økologiske dyrkere imellem. 
- De økologiske roer har i 2021 haft en sukkerprocent på niveau med de kon-

ventionelle, til trods for den kortere vækstperiode. 
 
Det er også sådan, at den dyrkningstekniske udvikling og viden indenfor økologisk 
sukkerroedyrkning vil komme de konventionelle dyrker til gavn på sigt. Det er f.eks. 
udviklingen af mekanisk ukrudtsbekæmpelse og sorter, der klarer sig godt uden be-
skyttelse mod insekter og svampe. 
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Desværre har Nordic Sugar/Nordzucker besluttet foreløbigt at trække i håndbremsen 
for en udvidelse af arealet med økologiske roer, idet afsætningen ikke i samme grad 
følger med op. 
 
Der er derfor ikke tilbudt kontrahering af økologiske roer til 2022 ud over de flerårige 
kontrakter, der er indgået tidligere år. Heldigvis er langt hovedparten af de nuvæ-
rende kontrakter 3-årige kontrakter, som fortsætter i 2022, og arealet fortsætter såle-
des på et næsten uændret niveau i 2022, men der er desværre enkelte dyrkere med 
en kontrakt, som ophørte efter 2021. De har ikke mulighed for at fortsætte med øko-
logiske roer her i 2022, og usikkerheden gør selvfølgelig også, at de fortsættende 
dyrkere tøver med at foretage nyinvesteringer i de økologiske roer. Det er en meget 
ærgerlig situation! 
 
Det er et paradoks, at vore myndigheder har en målsætning om en forøgelse af øko-
logien, og tal fra Landbrug og Fødevarer Økologi viser også, at hver tredje dansker 
prioriterer det røde økologikmærke i deres indkøbsvaner, men det gælder åbenbart 
ikke, når det kommer til sukker. 
De betydeligt højere produktionsomkostninger på økologiske roer og økologisk suk-
ker gør, at prisen på økologisk sukker er forholdsvis høj – f.eks. i forhold til forskellen 
på økologisk og konventionel mælk. Det får uden tvivl mange til at fravælge det øko-
logiske danske sukker. Samtidig er der brug for en større indsats til at markedsføre 
og gøre det danske økologiske sukker mere synligt. Iflg. Nordic Sugar har de lance-
ret nogle nye initiativer med blandt andet ny emballage og flere varianter af deres 
økologiserie, hvor særligt økologisk brun farin er steget i salg, men der kan helt sik-
kert gøres meget mere fra Nordic Sugar på markedsføringen! 
 
Det er meget udfordrende at dyrke sukkerroer økologisk, især pga. bekæmpelsen af 
ukrudt, men det er en udfordring, som de økologiske roedyrkere sammen med Nordic 
Sugar, NBR, roefrøforædlere, maskinproducenter med flere, taget op med stort gå på 
mod de senere år. Vi håber derfor og appellerer til, at de danske forbrugere bakker 
op om den udvikling og køber det danske lokalproducerede økologiske sukker. 
 
4. Færdselsgruppen og bremsetest/ bremsemærker 
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Færdselsgruppen og bremsemærker
 Danske Sukkerroedyrkere 

deltager i 
Færdselsgruppen under 
Landbrug & Fødevarer
• Knud-Erik Clausen, 

vores faste medlem

 Eksempler på aktuelle emner:
• Bæltekøretøjer på vejene

• Synsloven

• TEMPO-40

 Bremsetest og mærker

• 43 stk. påsat i 2021

• Fortsæ�er i 2022
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5. CIBE, den europæiske organisation af roedyrkere 
 

 
 
 
6. WABCG, Verdensorganisationen af Roe- og Rørdyrkere 
 

 
 
7. Sukkerroeafgiftsfonden 
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CIBE 
– den europæiske organisa�on af roedyrkere

 Medlemmer er roedyrkerne i EU + UK, Schweiz og Tyrkiet

 Kontor i Bruxelles med 4 ansa�e

 Kon�ngent for Danmark, ca. 151.000 kr

 Fælles indsats giver indflydelse og viden

• lobbyarbejde overfor EU -ins�tu�oner

• kontakter og udveksling af viden med roedyrkerne i de andre lande

 Aktuelle emner, f.eks.

• Pris og markedsforhold, langsommere priss�gning på sukker i EU

• Pes�cider

• Klima, ”Farm to Fork”

41

WABCG
Verdensorganisa�onen af Roe- og Rørdyrkere
 36 medlemmer fra 34 lande

 Kontor i Paris med 1 del�dsansat 
(ansat hos de franske roedyrkere)

 Udveksling af 
viden og informa�on

 Skabe forståelse for 
forhold i andre lande

 Danmark, 
årligt kon�ngent 12.000 kr
2021 og 2022 nedsat 
pga. Covid 19 �l 8.000 kr

42

Sukkerroeafgi�sfonden
 Bestyrelse

- Jørn Dalby, sukkerroedyrker (formand)
- Per Kudsk, Aarhus Universitet (næs�ormand)
- Troels Frandsen, Danske Sukkerroedyrkere 
- Anita Halbye, Danske Sukkerroedyrkere
- Bodil Jørgensen, Københavns Universitet
- John Nielsen, Landbrug & Fødevarer

 Uddeler i 2022
- NBR 1.849.000 kr
- Aarhus Universitet 633.000 kr

2.482.000 kr

 Indtægter 2022
- Promilleafgi�sfonden, �lbageførte pes�cidafgi�er 937.000 kr
- Produk�onsafgi�er, 60 øre pr. ton roer 1.545.000 kr

 42 % mindre i �lskud fra Promilleafgi�sfonden fra 2023 pga. 
Landbrugsa�alen, hvor pengene i stedet lægges ind i en ”Plantefond”
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8. Plantefagligt Forum 
  v/ Helge Danneskiold-Samsøe 
 

 
 
 

 
 
 

 
 

Plantefagligt Forum
Der er 23 deltagere, hvoraf DKS har 1

Deltageren er generelt bestyrelsesmedlem i Landbo - eller 
dyrkerforening heraf fra vores dyrkerområde:

Troels Prior Larsen fra Frø, John Nielsen fra DLS, Torben 
Hansen fra Gefion, Claus Neergaard fra Landøkonomisk 
Selskab og Christina Ahlefeldt -Laurvig fra Større Jordbrug

4 - 6 møder om året på SEGES

Bliver bl.a. informeret om CAP-reformen og prioriterer 
promilleafgift projekter

43

Lige nu er vandplanerne i høring til 21/6 -2022

Plantefagligt Forum

Plantefagligt Forum

45
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9. NBR og Fondet for Forsøg med Sukkerroedyrkning 
    v/ Michael Hansen 
 

 
 
 

 
 

Plantefagligt Forum

https://www.landbrugsinfo.dk/public/6/a/5/afgroder_klimaaftryk_marker_afgroder

NBR 2021/22
1. Udarbejdet og vedtaget strategiplan for NBR 2023-2027
2. Uændret økonomisk ramme: 9,4 mio. kr 

- de svenske roedyrkere + Nordic Sugar Sverige: 4,0 mio. kr
- de danske roedyrkere + Nordic Sugar Danmark: 5,4 mio. kr
(op �l ca. 75 % af de danske roedyrkeres bidrag dækkes af 
midler fra Sukkerroeafgi�sfonden)

3. Strategia�alen beskriver hvad NBR skal fokusere på i 
a�aleperioden:
1. Insektkontrol/biodiversitet, Ph.d. projekt med KU
2. Præcisionsdyrkning
3. Klimaa�ryk
4. Roekvalitet mht. håndtering, lagring og oparbejdning
5. Green Data, indsamling af data �l prognose varsling etc.

47

NBR strategi 2023-2027

48
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10. Pulp og biogas 
Pulp, biogas og klimakreditter er et område, som vi har brugt meget tid på og drøftet 
adskillige gange det sidste år. 
Pulpen tilhører iflg. EU-forordningen os dyrkere, hvor vi har aftalt at sælge det til Nor-
dic Sugar for en pris på 3 Euro pr. ton roer, 22,50 kr. 

Sortsafprøvning fra 2022
• Samme forsøgsdesign i Danmark og Sverige
• 6 svampebehandlede forsøg i hvert land => 12 forsøg i alt

(3 officielle og 3 NBR)
• 2 supplerende svampeforsøg, 1 i hvert land
• 1. års sorter kan �lmeldes i kun ét land

- here�er gældende i begge lande
• Fælles sortskommission for Danmark og Sverige
• Godkendelse af prøvesorter e�er 2 år, fuld godkendelse e�er 3 år
• Sorter på salgslisten skal være i afprøvning
• Sorter afmeldes fra salgslisten, når de ikke �lmeldes �l afprøvning
• Stokløbningsforsøg udføres kun i Sverige

49

Sortsafprøvning: supplerende forsøg

• Nematodeforsøg 4 i alt
- gode forsøgspladser er 
vig�gt

• Aphanomyces tolerance i 
drivhusforsøg

• Conviso One sorter i 
3 forsøg i Sverige

• Økologiske sorter i 
2 forsøg

50

Ny forsøgsleder i FFS

• Jim Chris�ansen er �ltrådt som ny 
forsøgsleder i FFS

• Han afløser O�o Nielsen, som 
fortsæ�er som projektleder i NBR 
på fuld �d

• Jim kommer fra en s�lling i 
DLF Beet Seed og har således 
stor erfaring med roeforsøg

51
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Med en øget efterspørgsel på pulpen til brug i biogasanlæggene har vi selvfølgelig 
fokus på, om de 22,50 kr er den rigtige pris, eller om markedet kan betale en højere 
pris. Vores formål her fra foreningen er at få afsat pulpen til højest mulige pris, og 
dermed samlet få den bedst mulige samlede pris for roerne. 
Vi er i den forbindelse i gang med at få gennemført en analyse af pulpen, så vi har 
klarhed over, hvad værdi pulpen har i et biogasanlæg – og hvor godt det virker, når 
det kommer i biogastanken sammen med gylle m.v. Vi har ikke modtaget den ende-
lige rapport endnu, men ud fra målingerne er der ikke tvivl om, at pulpen er et fortrin-
ligt råstof i biogasanlæggene. 
Samtidig er der et spørgsmål om klima og klimakreditter, hvor vi med hjælp fra bl.a. 
eksperter på SEGES har kigget nøje ind i, om vi som landmænd kan blive tilskrevet 
en CO2-gevinst fra pulpen, nu hvor vi kan stå overfor at skulle lave klimaregnskab på 
vores bedrifter og ser ind i en evt. kommende CO2-afgift. Det er et komplekst om-
råde, men som det ser ud, har vi ikke mulighed for direkte at få tilskrevet en CO2-
gevinst på vores bedrift, da gevinsten ligger der, hvor pulpen omdannes til biogas – 
dvs. på biogasanlægget. 
For Nordic Sugar har biogasanlæggene og biogassen især betydning til sikring af de-
res energiforsyning og grøn energi, hvilket i sidste ende også har betydning for os 
som roedyrkere. 
Vi har en god drøftelse med Nordic Sugar om hele situationen, og vi har en fælles 
forståelse for, at vi når længst med et tæt samarbejde for at finde en fælles løsning 
på, hvordan vi får optimeret og får det bedste ud af pulpen i forhold til pris og grøn 
gas. 
Der er dog stadig mange uafklarede ting i det, og vi forventer ikke at kunne nå i mål 
med en aftale om noget nu og her. 
Og som jeg også nævnte i min indledning, er der også spørgsmålet om brug af pulp i 
biogasanlæggene contra brug som foder. En del af pulpen skal fortsat gå til kvægfo-
der, og det er vigtigt at finde en balance, så kvægfolkene fortsat får tilbuddet om at 
kunne købe pulpen til foder. Her har Nordic Sugar allerede i dag et system, hvor de 
udbyder pulpen, hvor man indenfor et vist tidsrum har mulighed for at købe til foder-
brug. Herefter må resterende mængder naturligvis kunne gå til biogas, og det må 
også være sådan, at denne disponering skal foregå i god tid før kampagnen, så Nor-
dic Sugar ikke ender med at stå tilbage med pulp, som ikke kan afsættes – det vil 
også ramme os dyrkere. 
Og det må naturligvis også være sådan, at pulpen afsættes til markedsprisen, uanset 
om det er direkte til kvægfoder, tørring til roepiller eller til biogas. 
 
Vi følger som nævnt hele området nøje i bestyrelsen, og vi har desuden fortsat ind-
draget Jørn Dalby som vores faste dedikerede mand på biogas og roepulp.  
 
11. Gaucho 
Vi har fra Danske Sukkerroedyrkere sammen med Nordic Sugar og NBR ansøgt om 
dispensation til brug af Gaucho her i 2022 – på samme vis som vi også ansøgte til 
2019, 2020 og 2021, hvor vi fik dispensationen. 
Landbrug & Fødevarer har ligeledes deltaget i vores arbejdsgruppe, uden direkte at 
stå med på ansøgningen – så alle kræfter i branchen har været forenet i arbejdet. 
Her vil jeg gerne fremhæve, at det også her er utroligt vigtigt, at vi har NBR, som kan 
levere faglige højt respekterede input og forsøgsresultater til ansøgningen. 
Desværre valgte Miljøstyrelsen denne gang at give afslag her til 2022, hvilket er me-
get beklageligt. Det vil føre til en væsentlig større miljøbelastning samt en dårligere 
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bekæmpelse af skadevoldere – og dermed også en øget risiko for udbyttetab i ro-
erne. 
Vi havde på forhånd fået oplyst, at det ville blive vanskeligere at få en dispensation 
igen i år, da vi har fået til tre år allerede. 
Og Miljøstyrelsen henviser i deres afslag også til, at der har været givet dispensation 
tidligere, og der er således tale om en ansøgning om gentagende dispensation, hvil-
ket efter den 1. marts 2021 behandles ud fra en praksisændring på området. 
Dette indebærer, at Miljøstyrelsen i sit afslag især lægger vægt på, at der ikke er 
konstateret begyndende resistens i Danmark for de alternative midler ift. de bety-
dende skadevoldere. 
Miljøstyrelsen skriver i sit afslag samtidig: ”Det forhold, at der pt. for de godkendte al-
ternativer i nogen grad er tale om dårligere bekæmpelse af skadevoldere og i tillæg 
hertil en væsentlig større miljøbelastning pga. udsprøjtning, tillægger Miljøstyrelsen 
jf. praksisændringen ikke særskilt betydning.” 
Det er meget beklageligt og ulogisk, at retningslinjerne for myndighederne ikke tillæg-
ger en større miljøbelastning ved et afslag en betydning – og tilsvarende heller ikke 
en dårligere bekæmpelse af skadevoldere. 
Vi har sammen med Nordic Sugar og NBR arbejdet hårdt for at opnå en fornyet di-
spensation her i 2022, og vi har undervejs også været i god dialog med Miljøstyrel-
sen men uden held. 
Vi har nu ikke andre muligheder end at bruge de alternativer, der er på markedet – 
uanset omkostningerne for både miljøet og roerne. 
Miljøministeriet henviser i deres afgørelse selv til beregninger på brug af Gaucho i 
forhold til de alternativer midler og når frem til en netto forringelse af økonomien i ro-
erne på ca. 600 kr pr. ha set i forhold til brug af bedste alternative midler. Beregnin-
gerne er udført for Miljøstyrelsen af Institut for Agroøkologi, Aarhus Universitet. 
Men det er som nævnt ikke noget, Miljøstyrelsen tillægger særskilt betydning i sin af-
gørelse, ligesom de heller ikke tillægger det en betydning, at det giver en væsentlig 
større miljøbelastning – absolut ulogisk i mine øjne. 
Heldigvis må vi gå ud fra, at vi har et rimeligt moderat smittetryk på virusgulsot her til 
den kommende sæson, efter mange år med brug af Gaucho, og vi hører også, at 
frøproducenterne har tolerante sorter mod virusgulsot klar lige om hjørnet – dog tid-
ligst til 2023. Det sidste er utroligt vigtigt, og så må vi håbe, at sorterne også kan 
være med på udbyttesiden. 
Vi skal helt klart fortsætte med at dyrke roer, selvom vi ikke længere har Gaucho, 
men vi kommer ikke udenom, at det giver en større usikkerhed i forhold til udbyttet og 
større udgifter til bekæmpelse af skadedyr, hvilket også vil indgå i vores kommende 
prisforhandlinger med Nordic Sugar. 
 
Som det fremgår af kortet her, er der mange lande i Europa, hvor man fortsat får di-
spensation til brug af Gaucho her i 2022 – det er dog ikke alle. Desværre er forskel-
len med til at skævvride konkurrencen mellem landene. 
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Figur fra CIBE 
 
12. Ny pesticidstrategi 
Folketinget har for kort tid siden vedtaget en ny pesticidstrategi, som heldigvis er ba-
seret på en bred politisk aftale med næsten alle de politiske partier – ligesom land-
brugsaftalen i efteråret også blev vedtaget med et bredt flertal. 
Vi er undervejs blevet godt orienteret af Landbrug & Fødevarer om forhandlingerne 
og haft mulighed for at komme med input på roerne. 
Aftalen har følgende hovedpunkter: 

- Reduktion i pesticidbelastningsindekset (PBI) til 1,43 fra hidtil 1,96 
(i 2021 lå vi på 1,66) 

- Basisafgiften sænkes fra 50 kr til 20 kr pr. kg aktivstof 
- Belastningsdelen af afgiften øges fra 113 kr til 140 kr 
- Forbud mod brug af Glyphosat til høsthjælp 

 
SEGES Innovation har regnet på betydning for de forskellige afgrøder, og på sukker-
roer når de frem til et lille fald i omkostningen til planteværn på 43 kr pr. ha med de 
nye afgifter. Det kan vi naturligvis glæde os over, når vi isoleret set ser på roerne. 
Om det også holder, nu hvor vi ikke længere har Gaucho og sandsynligvis skal 
sprøjte mere mod angreb af skadedyr, er så nok tvivlsomt. 
 
13. CAP’en og sukkerroer 
EU’s medlemmer blev i juni sidste år enige om landbrugspolitikken for de kommende 
på, CAP 2023-27. Herefter fastlagde politikere og myndigheder hen over efteråret 
planen for, hvordan den nye CAP skal implementeres her i Danmark. Planen er her-
efter i slutningen af december sendt til godkendelse i EU-Kommissionen, hvor den 
stadig ligger. Vi får sandsynligvis først en endelig afgørelse fra Kommissionen i sep-
tember, så det er først til den tid, at vi kan være helt sikre på, hvordan landbrugspoli-
tikken kommer til at se ud de for de kommende 5 år. 
Her lidt senere i dag vil EU-politisk chef Niels Lindberg Madsen, Landbrug & Fødeva-
rer informere nærmere om planen, og jeg vil derfor ikke gå i detaljer med den men 
nøjes med at trække nogle få ting frem. 
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Vi har fra Danske Sukkerroedyrkere naturligvis været inde over og givet vores hold-
ning til kende på de områder, der berører sukkerroerne. Det har vi primært gjort via 
Landbrug & Fødevarer, hvor vores input på sukkerroerne herefter er taget med i det 
samlede arbejde og svar fra landbruget – herved får vores synspunkter størst mulige 
vægt overfor myndighederne. 
I første omgang havde vi fokus på planerne om udjævning af værdien af betalingsret-
tighederne, hvilket også vil berøre mange roedyrkerne, som tilbage i 2006-2009 fik 
lagt en top-up på betalingsrettighederne som kompensation for prisreduktionen i den 
daværende EU-sukkerreform. Det er beregnet, at roedyrkerne i gennemsnit kun ram-
mes meget begrænset af en udjævning, da der også kommer penge fra de andre 
sektorer, der udjævnes – især kvæg og kartofler. Men der vil naturligvis være roedyr-
kere, som havde en stor andel af deres areal med sukkerroer i 2006, som vil opleve 
et tab. Fra Danske Sukkerroedyrkere har vi derfor hele vejen igennem arbejdet imod 
en udjævning. Det har det samlede landbrug via Landbrug & Fødevarer også gjort. 
Det stod dog hurtigt klart, at de danske myndigheder havde bestemt sig for en ud-
jævning, herunder en afskaffelse af betalingsrettighederne for at forenkle systemet. 
Da vi nåede til høringsfasen i efteråret, var løbet således kørt på den del. 
 
I høringerne i efteråret har vi derfor især haft fokus på de nye elementer kaldet Eco 
Schemes – som Landbrugsstyrelsen nu har omdøbt til Bioordninger. Her giver man 
ekstra tilskud med henblik på at øge afgrødediversificeringen, hvor man kan søge om 
tilskud til afgrøder i omdrift, der kan benyttes til plantebaseret fødevareproduktion. 
Her var det naturligvis først og fremmest vigtigt, at sukkerroerne blev en del af ”Bio-
ordning Planter”. 
Dernæst er det afgørende, at tilskuddet kan opnås, uden at man påføres en masse 
ekstra omkostninger og forpligtelser – man skal kunne opnå tilskuddet blot ved at 
dyrke sukkerroer. 
Som Niels Lindberg Madsen vil komme ind på senere, er der krav til antallet af afgrø-
der eller rotation i afgrøderne på bedriften samt krav til, hvor stor en andel de enkelte 
afgrøder maks. og min. må/skal udgøre. Samlet set er det dog krav, som de fleste ro-
edyrkere vil kunne opfylde. 
Det har til nu været forventningen, at vi kunne opnå et tilskud på 775 - 1.162 kr pr. ha 
til ”Bioordning Planter” og 870 kr i basisstøtte til ”Økologi". 
I sidste uge var vi dog til en workshop i Landbrugsstyrelsen, som desværre kunne 
fortælle, at de har genberegnet på ”Bioordning Planter”, så tilskuddet nu kun er 450-
760 kr, dvs. betydeligt mindre end vi har været stillet i udsigt indtil nu. Det er naturlig-
vis noget, som vi – sammen med Landbrug & Fødevarer m.fl. – vil se nærmere ind i. 
Vi ser frem til at høre nærmere om CAP 2023-27 fra Niels Lindberg Madsen.  
 
14. Aftale om kontrakt og roepris 
Aftale for 2022 
Inden jeg ser frem mod kontrakten for 2023, som vi så småt allerede har taget hul på 
forhandlingerne om, vil jeg lige fremhæve nogle hovedpunkter, som vi sidste år fik på 
plads her til 2022. 
 
Vi har 5 kontrakttyper, hvor vi 

- fik en prisstigning på 1,25 Euro på den 1-årige faste og 1-årige variable kon-
trakt 

- genindførte den 3-årige kontrakt med fast pris 
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- fik forbedret modellen for overskudsdeling i den 3- og 5-årige kontrakt med 
fast pris og overskudsdeling – her blev grænsen for begyndende tillæg sænket 
fra tidligere 100 mio. kr EBIT til nu 75 mio. kr EBIT, og andelen af resultatet 
over grænsen er sat op fra før 25 % til nu 30 % 

 
 
Desuden fik vi med hjælp af det nye EU-direktiv ”Unfair Trading Directive (UTP)”, 
som efterfølgende også er implementeret i Danmark, ændret på betalingen for ro-
erne, så vi nu får pengene stort set med det samme. 
Her fra den kommende 2022-kampagne får vi således afregnet roerne månedsvist i 
kampagnen med den endelige roepris inklusive alle tillæg og fradrag – det sker efter 
princippet løbende måned + 30 dage. 
Eneste undtagelse er det tillæg, der betales på variable kontrakter afhængig af Nor-
dic Sugars A/S regnskabsresultat, og som afventer godkendelse af regnskabet og 
derfor først kan udbetales i juni måned efter kampagnen. 
Med ændringen flyttes ca. 200 mio. kr i samlede betalinger fra slutafregningen til de 
løbende betalinger i kampagnen. 
Vi får således op til 100 % af roeafregningen udbetalt i kampagnen - kun undtaget 
det nævnte tillæg på variable kontrakter. Det er således en stor forbedring i forhold 
til, at vi her til og med 2021-kampagnen typisk har haft 30 - 45 % af roeafregningen, 
som først er kommet til udbetaling i slutafregningen i juli efter kampagnen. 
For nogle dyrkere kan det medføre en ændring i forhold til, hvornår man får roeafreg-
ningen for en given kampagne ind i regnskabet, hvis man hidtil har haft et princip om 
først at tage afregningen med ind, når man har fået pengene ind på kontoen. 
 
I den forbindelse vil jeg også nævne, at slutopgørelsen for 2021-kampagnen kommer 
i juli, som det har været hidtil. Nordic Sugar har dog lavet noget forvirring i det, idet 
de i deres oversigt over betalingerne for 2021 på deres hjemmeside har haft skrevet 
udbetaling af slutopgørelsen allerede her i april måned. Da vi spurgte ind til det hos 
dem, oplyste de, at det var en fejl, og det er nu på hjemmesiden rettet til juli måned. 
Mange har haft læst deres information og indrettet sig efter det, men slutbetalingen 
kommer altså først til juli. 
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Kontrakttegningen til 2022 blev afsluttet den 20. august 2021, hvor langt hovedparten 
blev tegnet som 1-årige kontrakter. Den samlede fordeling for 2022 inkl. de flerårige 
kontrakter tegnet tidligere år ses her af figuren. Som det fremgår, udløber en stor del 
her efter 2022, så ca. 75 % af arealet skal nytegnes til 2023. 
 

 
Figur fra Nordic Sugar 
 
Inden vi forlader omtalen af kontrakten for 2022, kan jeg oplyse, at Nordzucker i 
Tyskland har besluttet at give 1 Euro ekstra pr. ton roer til alle roer her i 2022-kam-
pagnen. Begrundelsen er de øgede omkostninger til dyrkning af sukkerroer. Den ene 
Euro gives således ekstra til roerne i de kontrakter, som for længst er indgået i Tysk-
land her til 2022. 
Flere af jer har sikkert også bidt mærke i det, idet man kan finde informationen på 
Nordzuckers hjemmeside – og jeg har set, at nyheden er delt på Facebook-gruppen 
”Det hvide guld”. 
Vi har naturligvis sagt til Nordic Sugar, at vi tilsvarende skal have 1 Euro ekstra her i 
Danmark for 2022-roerne. Desværre er det dog ikke noget, vi er kommet i mål med til 
i dag. Vi har for en tid siden aftalt møde med Nordic Sugar her til på fredag med hen-
blik op at kigge frem mod 2023 kontrakten, og til dette møde vil vi fra vores side 
sætte punktet med den ene Euro øverst på dagsordenen. 
 
Kontrakt 2023 
Vi har haft det første indledende møde med Nordic Sugar om kontrakten for 2023. 
Som jeg nævnte i min indledning, er der ingen tvivl om, at vi – med de nuværende 
stigende omkostninger og stærkt stigende priser på de alternative afgrøder – skal 
have en prisstigning på roerne for at bevare konkurrenceevnen. 
Vi har endnu ikke lagt os fast på, hvor stor en prisstigning der er nødvendig. 
Jeg kan herunder nævne, at vi i forhandlingerne normalt tager udgangspunkt i kalku-
lerne fra VKST samt aktuelle priser fra hovedsageligt Kornbasen – det er både på vo-
res og Nordic Sugars side – så vi har et neutralt grundlag for drøftelserne og ikke 
skal sidde og diskutere udbytter og omkostninger. 
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Prisen er således klart det vigtigste for 2023, men herudover har vi også en række 
andre ting på listen. 
 
Jeg kan heraf nævne: 

- Som vi har været inde på, fik vi nogle dage med hård frost i juledagene og 
derfor et problem med rådne roer de sidste uger af kampagnen. Vi slap rime-
ligt igennem det denne gang med et begrænset tab, men det har fået os til at 
se på, om ikke vi skal have et beredskab klart, så vi er bedre forberedt til næ-
ste gang – for der bliver uden tvivl en næste gang, uanset at klimaudviklingen 
har skåret toppen af vintervejret. 
Som Nordic Sugar fortalte på Inspirationsdagen for 2 uger siden, vil de til næ-
ste sæson indkøbe plastic, så der er noget på lager, hvis der bliver brug for 
det. 
Desuden ser vi på, om vi skal gå i samme retning som svenskerne, der i en 
årrække har haft en intern forsikringsordning i tilfælde af frost og rådne roer. 
Den går på, at de forlods lægger noget af deres sentidstillæg ind i en pulje, 
som de kan bruge til erstatning, hvis man bliver hårdt ramt af rådne roer pga. 
frost. Der er indbygget en selvrisiko, og er det aktuelt med udbetaling af erstat-
ning, får man 90 % af roeprisen udbetalt. Bliver pengene i forsikringsordnin-
gen ikke brugt, bliver de i stedet ført tilbage og udbetalt som sentidstillæg, 
som det oprindeligt var planlagt – blot med lidt forsinkelse. 

- Som Michael Rasmussen allerede har været inde på, har vi også fremført vo-
res bekymring over nogle forhold i forbindelse med leveringen, som glider lidt. 
Det drejer sig om, at 
- vognmændene skal kontakte og lave klare aftaler med hver enkel dyrker om 
leveringen 
- der skal roteres mellem perioderne, og antal leveringer i leveringskontrakten 
skal overholdes 
Det er egentlig ikke en del af forhandlingerne, da det er noget, vi har haft stå-
ende i aftalen i adskillige år, men vi føler som nævnt, at det for nogle vogn-
mænd glider på det område. Det er noget, vi hører igen og igen fra dyrkere. 

- Pulp, biogas og klimakreditter er som tidligere nævnt også et område, som har 
været drøftet adskillige gange det sidste år, og det er naturligvis også på bor-
det i de kommende forhandlinger. Det var også på bordet i forhandlingerne 
sidste år, men vi måtte dengang konkludere, at der var for mange løse ender, 
og vi skrev derfor et afsnit ind i Brancheaftalen, hvor vi forpligter hinanden til at 
tage det op igen, når der er blevet mere klarhed på området. 
Som det ser ud nu, kan vi sagtens ende med at måtte skyde det foran os 
endnu engang, da der fortsat er stor uklarhed. 

- Vi har til gode at få gennemført muligheden for at tegne en kontrakt, hvor roe-
prisen er koblet til børsprisen på sukker – det er inspireret af de engelske roe-
dyrkere, som sidste år kørte en sådan aftale i et begrænset omfang, men her i 
2022 har de rullet den ud i fuld skala. 
Vi havde faktisk også aftalt, at den skulle have kørt som en forsøgsordning her 
i Danmark i 2022, men den endte med at blive udskudt til 2023, da det løb ind 
i praktiske problemer med IT-omlægning hos Nordic Sugar og afklaring af jura 
i kontrakterne, når det skulle overføres til danske forhold. Disse ting skulle nu 
være løst. Vi mangler fortsat at få det sidste på plads, men jeg forventer, at en 
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sådan kontrakt bliver en mulighed til 2023. I første omgang som nævnt som 
en forsøgsordning med begrænset deltagelse. 

 
Som nævnt har vi flere mindre ting på listen i forhandlingerne, hvor det er vores mål 
at nå en aftale i løbet af maj måned. Nordic Sugar ser positivt på fremtiden for den 
danske sukkerproduktion, så vi håber, at det kan medvirke til, at vi kan nå en god og 
attraktiv aftale, så vi kan nå op på at få kontraheret det ønskede areal til 2023. 
 
15. Foreningen 
Ser vi på vores forening, havde vi sidste år nye vedtægter på dagsordenen til vores 
generalforsamling. Her rettede vi bl.a. til, så vi har mulighed for kun at have 3 med-
lemmer i forretningsudvalget i stedet for 4, som var et krav i henhold til de gamle ved-
tægter. Det har vi fulgt op på, således at vi nu er 3 i forretningsudvalget i stedet for 
de tidligere 4. Det passer bedre sammen i forhold kontraktforhandlingerne med Nor-
dic Sugar, som er forretningsudvalgets væsentligste opgave, og reduktionen med et 
medlem giver samtidig en besparelse for foreningen. 
 
Sidste år omlagde vi også vores kontingent, hvor vi ved samme lejlighed øgede ind-
tægten. Det skyldes, at vi fra 2014 til 2020 har kørt med ca. ca. halvt kontingent, hvor 
vi har budgetteret med et stort underskud for bevidst at bruge noget af formuen. Vi 
nærmer os nu at have brugt den del, som vi gerne vil nedbringe formuen med, og for 
at strække den sidste del lidt længere, øgede vi indtægten, så den nu dækker  
75-80 % mod som nævnt tidligere kun 50 % af vores udgifter. 
Vi budgetterer således forsat med et underskud på 600.000 - 700.000 kr, og derigen-
nem vil vi fortsat bruge noget af formuen de kommende 5-7 år, indtil vi når ned på vo-
res basisformue. 
I 2021 er vi dog endt med et stort overskud på 1,2 mio. kr som følge af store positive 
kursreguleringer, men der e næsten udelukkende tale om urealiserede kursregulerin-
ger, og set over en årrække er det en post, der går op og ned. 
Og ser vi på status netop nu for 2022, har vi også tabt på vores beholdning som 
følge af de store fald i aktiekurserne her i starten af året – vi har dog investeret ud fra 
en langsigtet tidshorisont på 10-15 år, og vi ændrer selvsagt ikke på vores investe-
ring pga. den seneste udvikling. 
Vi fortsætter således også med et uændret kontingent på 1.250 kr i basiskontingent 
og 40 øre pr. ton roer. 
 
Omlægning af foreningens formue 
Som vi kort orienterede om på sidste generalforsamling, besluttede vi for godt et år 
siden at omlægge vores formue, som vi i april sidste år flyttede til Danske Bank. 
Vi foretog skiftet som et led i tilpasningen af vores strategi på formueplejen, og her 
var det vores konklusion, at tilbuddet fra Danske Bank passede bedre ind. 
 
Vi har fortsat en defensiv risikoprofil med en forholdsvis stor andel af obligatio-
ner/kontantbeholdning på 40 %. Men det er naturligvis en balance, da vi også ønsker 
størst mulige afkast, så vi kan reducere kontingentet mest muligt. 
 
Vi følger nu markedet mere passivt med laver omkostninger (ÅOP) til følge i stedet 
for at benytte investeringsforeninger, der aktivt prøver at slå markedet med højere 
omkostninger til følge. 
Som ekstra rådgivning benytter vi efter behov rådgivning fra Beierholm Finansiel 
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Rådgivning (tidligere Uvildige.dk). 
 
Vores konklusion er, at vi til nu er tilfredse med overførslen af formuen til Danske 
Bank og afkastet, siden overflytningen af formuen i april i 2021: 

- Fra april og frem til 31/12 har vi haft et samlet afkast på 8,67 % 
- Ser vi alene på vores aktieandel, har vi haft et afkast på 12,07 % mod et af-

kast på benchmark på 11,53 %, hvilket vi må betegne som absolut tilfredsstil-
lende 

- Siden nytår har udviklingen på aktiemarkedet her i 2022 generelt været meget 
negativ. Ser vi på vores aktieandel var vi den 1. marts i minus 8,50 %, hvilket 
svarer meget tæt til udviklingen på benchmark 

Her er det dog vigtigt at have i tankerne, at vi har investeret ud fra en 10-15 års tids-
horisont, hvor kurserne over tiden vil gå op og ned, og det aktuelle kursfald får ingen 
indflydelse på sammensætningen af vores beholdning.   
 
Medlemsregister og kommunikation 
Det er efterhånden et par år siden, at vi overtog administrationen af vores medlems-
register fra Nordic Sugar, hvor vi dog stadig får opdaterede oplysninger fra Nordic 
Sugar, såfremt I har givet tilsagn til det i forhold til GDPR. 
Vi er dog fortsat meget glade for, at I giver en melding til os, hvis I har ændring til je-
res kontaktoplysninger. Det gælder især, hvis I ændrer jeres E-mail – tak for det. 
 
Vi har som bekendt også fortsat vores blad Sukkerroenyt, hvor der også er informa-
tion fra NBR. Det er vores indtryk, at der fortsat er en stor del, som gerne vil have 
bladet i en papirudgave, som man kan tage frem og læse i ved lejlighed. 
 
Samlet har bladet for de 4 numre og et oplag på 1.300 stk. kostet netto ca. 100.000 
kr i 2021. Udover informationen til os dyrkere, har det også en stor informationsværdi 
overfor andre modtagere, f.eks. banker, landboforeninger, revisorer mv. En opmærk-
somhed og italesættelse af vores sukkerroer som vi næppe ville opnå, hvis bladet 
udelukkende lå digitalt. 
 
Husk også vores Facebook gruppe for medlemmer. Hvis I ønsker at være medlem, 
bliver I spurgt om jeres dyrkernummer, som I skal svare tilbage med, før I har ad-
gang. 
 
Vi har mange forskelligartede opgaver og henvendelser her til foreningen, og her til 
slut kan jeg f.eks. også nævne, at vi i slutningen af oktober havde besøg af 80 grund-
skoleelever fra Gråsten Landbrugsskole, som i år havde valgt at lægge deres 2-da-
ges studietur til Sydsjælland og Lolland-Falster. Her var sukkerroerne naturligvis et 
oplagt emne, hvor de havde rettet henvendelse her til foreningen. 
Michael Rasmussen var straks med på at tage imod dem hjemme hos sig selv, og 
det blev til et rigtig godt besøg, hvor vi tog dem med ud i marken og viste roeoptag-
ning og læsning af roerne, inden vi sluttede af hjemme i maskinhuset med informa-
tion om roedyrkningen, bedriften og vores arbejde her i foreningen. 
Det var et par rigtig gode og livsbekræftende timer med nogle meget interesserede 
elever – og måske er en eller flere af dem kommende roedyrkere! 
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16. Afslutning 
De mange ting, som vi arbejder med i bestyrelsen igennem året, har vi fremlagt her i 
beretningen. Den skrevne beretning er ikke aflagt ordret, men vi har fremhævet de 
væsentligste punkter i præsentationen, og den trykte beretning i sin helhed kan I 
hente på vores hjemmeside. 
Tak for input fra jer medlemmer og snakke igennem året. Altid godt med input til vo-
res arbejde, hvad enten det er ris eller ros. I er altid velkomne til at kontakte bestyrel-
sen for en snak om tingene.  
Tak for samarbejdet til Nordic Sugar, Agricentret, fabrikkerne, NBR, pressen og øv-
rige samarbejdspartner.  
Tak til bestyrelsen for godt og konstruktivt samarbejde. Teams-møder fungerer, men 
ingen tvivl om fysiske bestyrelsesmøder mv. giver den største værdi i vores arbejde.  
En stor tak til sekretær Klaus Sørensen for dit store arbejde og godt samarbejde.  
Tak til Erik Thiesen som skribent i Sukkerroenyt gennem 20 år med indlæg under 
”Kloden rundt” – altid spændende læsning. Stafetten er nu overdraget til Jørn Dalby, 
som vi glæder os til at læse nyt fra.  
Arbejdet i bestyrelsen spænder bredt, og vi finder det vigtigt at følge med og gøre vo-
res indflydelse gældende til gavn for roerne, hvor vi kan. 
Sukkerroerne er en spændende afgrøde, som vi er dygtige til her i Danmark.  
Stigningerne i udbytterne kommer ikke af sig selv men primært gennem jeres enga-
gement og jeres store evne til at følge med udviklingen.  
Der er ingen tvivl om, at fremtiden med en ny CAP, ny landbrugsaftale, CO2-
dagsorden, klimakreditter, pulp og biogas, afslag på Gaucho i 2022, ny pesticidplan 
osv. vil kræve et engagement af os alle. Vi skal være omstillingsparate og se mulig-
hederne frem for begrænsninger. 
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